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در سن ۸۸ سالگی
بتهوون موسیقی ایران درگذشت

همدلی|   یکی از هنرمندان پیشکسوت موسیقی کشورمان 
که او را به نام بتهوون ایران می شناختند روز سه شنبه بیست 
و هفتم دی ماه دار فانی را وداع گفت. به نقل از روابط عمومی 
مؤسسه هنرمندان پیشکسوت، علی اکبرپور اسطلخی یکی 
از هنرمندان پیشکسوت موسیقی کشورمان که او را به نام 
بتهوون ایران می شناختند روز سه شنبه بیست و هفتم دی ماه 
در سن ۸۸ سالگی دار فانی را وداع گفت. سیدعباس عظیمی، 
مدیرعامل مؤسسه هنرمندان پیشکسوت – در پیامی ضایعه 
درگذشت این عضو گران مایه مؤسسه که اهالی موسیقی او 
را با نام »بتهوون ایران« می شناسند را به خانواده وی، اهالی 
هنر به خصوص هنرمندان پیشکســوت تسلیت گفت.علی 
اکبرپور اسطلخی معروف به علی اکبرپور مدرک درجه یک 
هنری داشت و سال ۱۳۱۳ در روستای سیاه اسطلخ )از توابع 
خشــک بیجار رشت( متولد شد. تحصیلات ابتدایی خود را 
در شهر رشت ســپری کرد. اولین استاد او در فراگیری ساز 
ویولن موسیو یرِواند بود. از سن ۱۳ یا ۱۴ سالگی در »رادیو 
بی سیم« رشت به اجرای ویولن می پرداخت. از دیگر استادان 
او می توان به کیهان دیوان بیگی و رکن الدین نژند اشاره کرد. 
در ســال های جوانی یک ارکستر تشــکیل داد که در رادیو 
رشت به اجرای موسیقی می پرداخت و »غلامحسین بنان« 
در سال ۱۳۳۴ با آن ارکستر برنامه داشته است.این هنرمند 
فقیــد در آن ایام با خوانندگانی همچون ناصر مســعودی، 
فانی، نادر گلچین و فریدون پوررضا به عنوان آهنگساز، رهبر 
ارکســتر و نوازنده همکاری می کرد.از استادان این هنرمند 
در موسیقی می توان به ابراهیم روحی فر، والودیا تارخانیان، 
اقدس پورتراب، محمود کریمی، حســن رادمرد، رحمت الله 
بدیعی، توماس کریســتین داوید، مصطفی کمال پورتراب، 
حسین دهلوی، فرهاد فخرالدینی و احمد پژمان اشاره داشت. 
ضمن اینکه مجموعه »نغمه های زندگی«، »ســوئیت ها« و 
»سمفونی ها« قطعه های گوناگون برای »ویولن«، »فلوت«، 
»نی«، »پیانو« ازجمله آثار بی کلام مرحوم اسطلخی است که 
برای ارکسترهای بزرگ و کوچک نوشته شده اند.گیشه دمرده 
)بر اساس حکایت مشهور گیلکی(، قطعه میرزا کوچک خان 
)با صدای ناصر مسعودی(، سوئیت »دوره گرد قصه گو«، ترانه 
ساقی )با صدای مازیار(، تصنیف های »شهید وطن« و »بلند 

آسمان« از آثار او محسوب می شوند.

آدم و حوا در جشنواره »بیگ اسکای«

 فیلم مســتند » آدم و حوا« به کارگردانی رضا دانش پژوه 
منتخب بخش رقابتــی فیلم های کوتاه جشــنواره بیگ 
اســکای Big sky آمریکا شد.جشنواره بیگ اسکای یکی 
از شناخته شده ترین جشنواره های مستند در جهان است که 
مورد تایید آکادمی اسکار است و بهترین مستند این جشنواره 
به اسکار سال آینده معرفی می شود.این جشنواره بیستمین 
دوره خود را از ۱7 تا 26 فوریه 202۳ مصادف با 2۸ بهمن 
تا 7 اسفند ۱۴0۱ در شهر میزولای ایالت مونتانای آمریکا 
برگزار و مســتند »آدم و حوا« در بخش رقابتی فیلم های 
مســتند کوتاه، داوری خواهد شد. کارگردان و تهیه کننده 
فیلم از سوی این جشنواره جهت حضور در جشنواره دعوت 
شده اند .مستند کوتاه »آدم و حوا« روایتی از اندیشه های یک 
زوج پیر روستایی است که باورهای بهشت و جهنمی شان را 
درباره رفتارهایشان با یکدیگر مرور می کنند.تهیه کنندگی 
این فیلم بر عهده سید محمد جواد سعیدی،رضا دانش پژوه 
و محصول انجمن ســینمای جوان دفتر یاسوج می باشد 
.عرضه و پخش جهانی »آدم و حوا« بر عهده محمد حسنی 
می باشد. عوامل این مستند کوتاه عبارتند از: فیلم بردار: رضا 
دانش پژوه. تدوین گر: سجاد ایمانی. صداگذار:پارسوآ پاکیزه. 
اصلاح رنگ و نور: جمال الدین موســوی. صدابردار :پژمان 

امیرنژاد. عکاس: داود ایزدپناه. طراح پوستر سعید سبحانی.

درزمینه موسیقی مقامی گوران
هنرمند پیشکسوت با دو آلبوم تازه از 

راه رسید
همدلی| دو آلبوم »شیخ امیری« و »طرز رستم« از آثار تازه 
منتشرشده در بازار موسیقی است که به تازگی با هنرمندی 
مرحوم یدالله تیموری از پیشکسوتان موسیقی مقامی ایران 
پیش روی مخاطبان قرار گرفته اســت. دو آلبوم »شــیخ 
امیری« و »طرز رســتم« در قالب اجرای مقام های باستانی 
تنبور حوزه گوران به روایت مرحوم اســتاد یدالله تیموری و 
به تهیه کنندگی کامران همت پور در دسترس شنوندگان قرار 
گرفت.آلبوم »شــیخ امیری« به روایت استاد یدالله تیموری 
اثر اولی است که در قالب مقام های باستانی حوزه گوران با 
قطعات »باریه«، »پاوه موری«، »پیردوران«، »خاموشــی«، 
»شــیخ امیری« و قطار منتشر شده اند.آلبوم »طرز رستم« 
نیز عنوان دیگر اثر این هنرمند فقید موسیقی مقامی منطقه 
گوران اســت که در قالب معرفی آثاری چون »الون الون«، 
»طرز رستم«، »شاه خوشین«، »کاکه سویی«، »گله و دره«، 
»مجنونی«، »مناجات« در دسترس علاقه مندان موسیقی 
مقامی منطقه گوران قرار گرفته است.استاد یدالله تیموری 
که دهم آبان ســال از ۱۳۹۵ درگذشــت جمله هنرمندان 
برگزیده تنبورنوازی کرمانشاه بود که 2۸ مرداد سال ۱۳۱۸ 

در کرمانشاه به دنیا آمد.

همدلی| علی نامجو: هرچند شاید چنین مقایسه ای 
دقیقاً مطابق بر آنچه در عالم واقع رخ می دهد، نباشد 
اما پر بیراه هم نیســت اگر بگوییم برنامه سینمایی 
هفت در طول ســال های حضورش در قاب شبکه 
برای دوستداران  سوم صداوســیمای کشــورمان 
و دنبال کنندگان هنر ســینما شبیه به برنامه ۹0 
برای علاقه مندان به فوتبال در کشورمان بود. امروز 
از اولیــن روزی که این برنامه تلویزیونی پیش روی 
بینندگان شبکه سه سیما قرار گرفت، بیش از ۱0 
ســال می گذرد و هفت هم درست شبیه به برنامه 
۹0 همیشــه با چالش ها و حاشــیه های گوناگونی 
روبه رو بوده است. البته فروغی جوان بعد از گذشت 
مدتی از تکیه زدنش بر صندلی ریاســت شــبکه 
سه نســخه برنامه ۹0 را برای همیشه پیچید و در 
عمل عادل فردوســی پور را به شبکه ورزش برای 
تهیه کنندگــی برنامه فوتبــال ۱20 و البته برنامه 
۳60 در پلتفرم ویژه این مجموعه در فضای مجازی 
تبعید کرد. برنامه تلویزیونی هفت اما برخلاف ۹0 
فردوســی پور در طول سال های فعالیتش هیچ گاه 
به برنامه ای با اجرای یک چهره خاص تبدیل نشــد 
و در طول سالیان گذشته افراد گوناگونی بر صندلی 
مجریگری آن تکیــه زدند؛ از فریــدون جیرانی و 
محمود گبرلو گرفته تا بهروز افخمی، رضا  رشیدپور 

و محمدحسین لطیفی. 
حالا بعد از وقفه ای نســبتاً طولانــی و هم زمان با 
فرارسیدن چهل و یکمین دوره جشنواره فیلم فجر 
اخبار تازه ای درباره این برنامه به گوش می رســد؛ 
»هفت« که ســال ها با تمرکز بر اخبار، حواشــی و 
تحلیل های ســینمایی، به برنامه ای قابل توجه در 
شبکه سه سیما بدل شده بود قرار است به شبکه ای 
دیگر کوچ کند؛ خبری که فعلًا در حد چند جمله 
باقی مانده و جزییاتی در این زمینه اعلام نشده است. 
البته پیش بینی می شود »هفت«ِ جدید بازهم دچار 
تغییرات زیادی خواهد شد و باید منتظر ساختاری 
جدید با اجرای چهره ای جدید در این برنامه باشیم. 
به نقل از ایسنا، برنامه سینمایی »هفت«، سال ۸۹ 
و در دوران مدیریت علی اصغــر پورمحمدی برای 
نخستین بار در شبکه ســه تولید شد. در آن زمان 
بــا توجه به موفقیت برنامه »نــود« با اجرای عادل 
فردوسی پور در حوزه ورزش، مدیران وقت تلویزیون 
چنین می پنداشــتند که باید برنامه های چالشــی 
مشابه این برنامه را در حوزه های دیگر تسری دهند؛ 
چنانچه به نود فرهنگی، نود اقتصادی و نود اجتماعی 

هم فکر می کردند.
برنامه سینمایی »هفت« در آن زمان با چنین نگاهی 
شــکل گرفت. پورمحمدی که حامی برنامه »نود« 
بود، درنهایت رأی به ساخت »هفت« سینمایی داد 
و پس ازاینکه این برنامه در کوران تغییر مجریان در 
خردادماه ۹۱ تعلیق شــد، پورمحمدی هم مهرماه 
همان ســال از تلویزیون رفت و مجید زین العابدین 
که تا همین چنــد روز قبل، مدیرعامل رودکی بود 

مسئولیت او را بر عهده گرفت. 
فریــدون جیرانــی از ۱0 اردیبهشــت ۸۹ تــا 22 
اردیبهشت ۹۱ اجرای برنامه هفت را بر عهده داشت. 
اساساً نخستین کسی که نه فقط اجرا که ساخت این 
برنامه را به او سپردند، فریدون جیرانی بود؛ کارگردان، 
نویسنده و روزنامه نگاری پیش از آن، تجربه مجریگری 
در برنامه هایی ازجمله »دو قــدم مانده به صبح« و 
»سی سال، سی مجموعه« را در کارنامه داشت. تنها 
مهره همیشگی و ثابت هفت در طول همه این سال ها 

مســعود فراســتی بود که از همان ابتدا هم با شیوه 
خاص نقد خود کمک غیرقابل انکاری به هفت برای 
قرار گرفتــن در مرکز توجهات و جلب تعداد زیادی 
مخاطب در بازه زمانی کوتاهی، انجام داد. جلب توجه 
مخاطبان از سوی فراستی دو دلیل عمده داشت؛ از 
یک سو شیوه فراستی از همان آغاز مبتنی بر ادبیاتی 
تند، تلخ و حتی گاهی توهین آمیز بود که برای عموم 
بینندگان که پیــش از او نمونه ای در نقد ســینما 
نظیرش سراغ نداشــتند، جذابیت داشت و از سوی 
دیگر، درآوردن صدای عوامل ساخت فیلم ها، رسانه ها 
و حتی مدیران و مسئولان سینمایی حس تنفر از او 
را در میــان این گروه ها افزایش می داد و درنهایت به 
بیشتر دیده شدن این برنامه کمک می کرد. پرونده 
اولین دوره ساخت هفت، بعد از حاشیه های ایجادشده 
دراین باره و فشار بر مدیران وقت صداوسیما با تعلیق 
»هفت« در خردادماه سال ۹۱ بسته شود و فریدون 
جیرانی در پایان این دوره جای خودش را به محمود 

گبرلو داد.
محمود گبرلو از ۹ تیرماه ســال ۹۱ تا خرداد ســه 
سال بعد یعنی سال ۱۳۹۴ در قامت مجری برنامه 
سینمایی هفت ظاهر شد. گبرلو )شایسته( که حالا 
چند سالی است اجرای نشست های جشنواره فیلم 
فجر را انجام می دهد اما در آن زمان همچون همین 
امــروز، در اجرا رویــه محافظه کارانه ای را در پیش 
گرفت و متفاوت روش اجرای او با شــیوه جنجالی 
فریدون جیرانی، ســبب شد تا نتواند رضایتمندی 
بینندگان را تأمین کند؛ از ســوی دیگر این شیوه 
مجریگری هفت را از هدف ابتدایی خودش که قرار 
بود یک برنامه مشــابه نود در حوزه فرهنگ و هنر 

باشد، دورتر و دورتر کرد.
هنوز یک ســال از حضور محمــود گبرلو به عنوان 
مجری در برنامه تلویزیونی هفت نگذشــته بود که 
مسعود فراستی با انتقاد از رویه  گبرلو در »هفت«، از 
این برنامه خداحافظی کرد و در گفت وگویی با یک 
خبرگزاری گفت:: »در جشنواره فیلم فجر، مجری 

برنامــه »هفت« اعلام کرد که قرار اســت نقد نرم 
برویم. من هم گفتم بفرمایید بروید، من نیستم.«

فراســتی کنایه دیگری هم به گبرلو زد و گفت: »او 
یاد گرفته است چگونه جلوی دوربین بنشیند و لنز 
دوربین هــا را به طرف خــودش بچرخاند. امیدوارم 
اعتمادبه نفسش بیشتر شــود!«در آن زمان علیرضا 
حائری کــه مدیریــت اجرایی ســری اول برنامه  
ســینمایی »هفت« را عهده دار بود، درباره ی رفتن 
مسعود فراســتی از این برنامه اظهارنظر جالبی را 
مطرح کرده بود. او گفت: »فراستی در »هفت« نقش 
قهرمان منفی را بازی می کــرد که تقابل را به اوج 
می رســاند؛ نه اینکه با او چنین قرار گذاشته باشند 
و ملزم به این نقش باشد ولی عملًا چنین درآمد و 

این گونه انتخاب شد.«
مچری بعدی برنامه سینمایی هفت در شبکه سوم 
سیما شاید متحدترین نام با مسعود فراستی در طول 
سال های ســاخت این برنامه بود؛ بهروز افخمی. او 
از ۱0 مهرماه ســال ۱۳۹۴ تا هفتم خردادماه سال 

۱۳۹۵ اجرای برنامه هفت را بر عهده داشت.
حاشــیه های برنامه هفت با رفتــن گبرلو به پایان 
نرسید و هرچند دیگر خبری از محافظه کاری های 
خسته کننده او در این برنامه نبود اما درزمینهٔ حضور 
مجریــان در این برنامه بعــد از آن هم ثباتی رقم 
نخورد. با تغییر مدیران صداوســیما و تصمیم بر به 
حداقل رساندن برنامه های زنده، »هفت« هم شاهد 
بروز تغییراتی اساسی در پیکر خود شد و مهم تر از 
همه، دیگر یک برنامه زنده و البته آن قدرها جذاب 
نبود. این چنین بود که سردبیری و اجرای برنامه را 
به بهروز افخمی سپردند؛ او در آن زمان در توضیح 
اینکه چــرا »هفت« زنده نماند؟ چنین اظهار کرده 
بود: »برنامه زنده همان برنامه بی طرف، گزارشگر و 
جنجالی است و این ها هیچ کدام کار من نیست. من 
مجری به آن معنا نیستم که بخواهم برنامه زنده را 
اداره کنم و دنبال این بگردم که طوری از مخاطب 

سؤال کنم که هُل شود.«

مســعود فراســتی با آمدن افخمی، به برنامه هفت 
بازگشت و همچون گذشــته مسئولیت بخش نقد 
برنامه را بر عهده گرفت. او پس از بازگشــتش، گفت 
که متر و معیارش همان معیارهای قبلی است. البته 
با توجه به تولیدی شــدن این برنامه، تأکید می کند 
که باکسی شوخی ندارد! بر این اساس شیوه اجرای 
متفاوت افخمی و حضور دوباره فراستی، »هفت« را 
از آن فضــای خنثی قبلــی درآورد تا اینکه در نیمه 
اول ســال ۹۵، زمزمه تغییر در این برنامه سینمایی 
بار دیگر به گوش برســد و دور سوم برنامه »هفت«، 
تنهــا پس از حدود ۱0 ماه تولیــد پایان یابد. بهروز 
افخمی هم که به گفته خودش در این برنامه دنبال 
شر می گشت و می توانست رکورددار ناراضی تراشی در 
تلویزیون به حساب آید، صندلی این برنامه را به همراه 
یار جنجالی اش مسعود فراستی ترک گفت.شاید یکی 
از پرحاشیه ترین دوران برنامه هفت، چهارمین دوره 
این برنامه باشد. »هفت« در این دوره عمری کوتاه تر 
داشت و حاشیه هایی بسیار. مدیران وقت شبکه سه 
تصمیم گرفتند در سال ۹6 ویژه برنامه ای را برای سی 
و ششمین دوره جشنواره فیلم فجر تولید کنند و در 
اقدامی متفــاوت پس از کش وقوس های فراوان برای 
انتخاب مجری مناسب، از رضا رشیدپور که در حوزه 
سینما تخصصی نداشت، برای حضور در قامت مجری 

این برنامه دعوت کردند.
هفت در این دوره به روال پخش زنده ســابق خود 
بازگشــت. رضا رشــیدپور در همان اولین قسمت 
ســری چهارم برنامه هفت به ادای احترام به افراد 
قبلی در دوره های پیشین این برنامه پرداخت. او از 
فریدون جیرانی که »»هفت«  را پرقدرت آغاز کرد 
و بنیان این برنامه را بســیار مســتحکم گذاشت«. 
همچنین محمود گبرلو و »دور بودن از حاشیه های 
آزاردهنــده«اش و البته بهروز افخمی و مســعود 
فراســتی و »چالش هایی که باعث شدند سینما در 
افکار عمومی به پدیده بسیار قابل لمس و جذاب تر 

از همیشه تبدیل شود« یاد کرد. 

رشیدپور همچنین این مسئله را بیان کرد که گویا 
مهران مدیری قرار بوده اجرای سری چهارم »هفت« 
را بر عهده بگیرد اما درنهایت قسمت نشد که در این 

برنامه مقابل دوربین شبکه سه سیما بنشیند.
دو روز پــس از تعارف های معمول برنامه اول، موج 
انتقادها علیه رشــیدپور و اجرایش در هفت شدت 
گرفت و به حدی رســید که او را وادار کرد به این 
موج عظیم واکنش نشــان بدهد و بگوید: »بعضی 
می گویند مجری بی سواد است؛ اینکه کاملاً مشخص 
است من هیچ وقت ادعای باسوادی نداشتم. بنابراین 
هشــت روز را با یک مجری بی ســواد سر کنید.« 
تکلیف مخاطبان با این جمله رشیدپور مشخص شد 
و به این صورت  کوتاه ترین سری هفت، دوره چهارم 

این برنامه لقب گرفت.
یک ســال بعد بازهم در ایام جشــنواره فیلم فجر، 
تلویزیون تصمیم به ســاخت »هفت« گرفت و این 
بار هم به روش مرســوم گذشته؛ یعنی استفاده از 
یک کارگردان ســینما در مقام مجریِ یک برنامه 
تخصصی ســینمایی. به نوشته ایســنا، ۱0 بهمن 
۱۳۹7، هم زمــان با ایام ســی و هفتمیــن دوره 
جشــنواره فیلم فجر سری پنجم »هفت« با اجرای 
محمدحســین لطیفی از شــبکه سه سیما پخش 
شــد. در این دوره از برنامه برخلاف ســری قبلی، 
مســعود فراستی، به برنامه بازگشــت و میز نقد با 
حضور او به عنوان مجری ـ کارشــناس روی آنتن 
رفت با این تفاوت که برنامه در هر قســمت میزبان 
منتقدان مهمان هم بــود که موضوعات مختلف را 
هدایت می کردند. هفت با لطیفی و اجرای لطیفش 
دوران نسبتاً باثباتی را طی کرد. آخرین قسمت این 
ســری، 2۳ اســفند ۹۹ به روی آنتن رفت و تا )6 
آذر ۱۴00( قســمت جدیدی از برنامه پخش نشد. 
اما سرانجام در همین تاریخ قسمت جدید به روی 
آنتن رفت و در چهلمین جشنواره فیلم فجر هم این 
برنامه ادامه داشت.چند روز قبل اما انتشار یک خبر 
عجیب درباره سری جدید برنامه سینمایی هفت، با 
واکنش های گوناگونی از سوی اهالی سینما و البته 
علاقه مندان به این هنر روبه رو شد. محسن برمهانی؛ 
معاون سیما گفت: »از ابتدا خاستگاه اصلی »هفت« 
شبکه نمایش بوده است و در سال های بعد هم در 

همین شبکه روی آنتن خواهد رفت«.
در ایــن میان، اینکه کوچ یا تبعیــد برنامه هفت از 
شبکه سه با این حجم از بینندگان و البته طیف سنی 
دنبال کنندگانش به شــبکه نمایش چه کارکردی از 
منظر کیفی برای این برنامه خواهد داشت، پرسشی 
اساسی است که به نظر نمی رسد مسئولان سیما به 
پاســخ آن چندان اندیشیده باشند. این برنامه با آن 
ســابقه طولانی و البته آن میــزان مخاطب جدی و 
پیگیر اگر در شبکه تماشا با اقبال روبه رو نشود و البته 
تغییراتش به شکست بیش ازپیشش کمک کند، دیگر 
یارای برخاستن از جایش را نخواهد داشت و شبکه 

نمایش به مدفنش تبدیل خواهد شد.
شــاید این دوره از جشــنواره فیلم فجــر با همه 
تغییرات اساسی اش در قیاس با ادوار قبلی تجربه ای 
فراموش نشدنی برای بینندگان تلویزیون از قاب برنامه 
هفت این بار از شــبکه نمایش رقم بزند و در همه 
دوران ماندگار شــود یا برعکس هم جابه جایی های 
صورت گرفته در پیکره جشــنواره فیلم فجر و هم 
تغییرات برنامه هفت در شبکه پخش کننده و مجری 
آن به اتفاق شکستی فراموش نشدنی برای سینما و 

سیما را در پیش داشته باشد.

سرنوشت عجیب »نود سینمایی« تلویزیون یک دهه پس از اولین پخش 

نمایشی از تبعید »هفت« به ناکجاآباد

نشست رسانه ای جشنواره تئاتر فجر با رونمایی از پوستر این رویداد برگزار شد

جشنواره ای با 93 نمایش 
همدلی| چهل و یکمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر نشست 
رسانه ای خود را با حضور کوروش زارعی دبیر این دوره و کاظم 
نظری مدیرکل هنرهای نمایشــی، نصرالله قــادری، محمود 
فرهنگ، قاســم زارع، ایوب آقاخانی، هوشنگ توکلی، عباس 
عظیمی و جمعی از مدیران تئاتری برگزار شــد.این نشســت 
صبح سه شــنبه 27 دی ماه در تالار رودکــی بنیاد فرهنگی و 
هنری رودکی برگزار شد.در آغاز این مراسم، هوشنگ توکلی 
هنرمند باســابقه تئاتر گفت: گزارشی را قبل از کرونا به مقام 
معظم رهبری ارائه دادیم و اعلام کردیم ســالانه یک میلیون 
فارغ التحصیل در عرصه تئاتر داریم که شگفت انگیز است. این 
گزارش پنهان مانده و علیرغم تأکید رهبری دراین باره صحبت 
نشده اســت.او اظهار کرد: در انتخاب آقای رئیسی به ریاست 
جمهوری شاهد حضور و فعالیت جوانان در عرصه بودیم. وقتی 
هم کوروش زارعی دبیر جشنواره شد، خیلی خوشحال شدم. 

امسال جشنواره خیلی پربار است.
 در عرصه فرهنگ و هنر هم جاسوس داریم

توکلی در ادامه با اشاره به اعدام علیرضا اکبری به عنوان یک 
جاسوس گفت: این اقدام گشایشی در حوزه دیدگاه های نظام 
ایجاد کرد. تا دلتان بخواهد از این جاســوس ها در ۴0 ســال 
داشته ایم. در عرصه فرهنگ و هنر هم از این جاسوس ها داریم 
که مورد رصد نیروهای امنیتی هســتند. اتفاقات اخیر الفت و 
همراهی مردم را به خطر انداخته است.او یادآور شد: در دوران 
انقلاب کارهای زیادی در حوزه هنر و تئاتر انجام شــده است. 
هنرمندان باید وظایف خود را انجام دهند و مخاطب تصمیم 
می گیرد که به تماشای آثار بنشینند. این تحریم های بچه گانه 
و احمقانه و اهانت هایی که به هنرمندان می شــود رفتارهای 
آنارشیستی است.توکلی ادامه داد: خیلی خوشحالم که در این 
سن شاهد برگزاری جشــنواره چهل و یکم تئاتر فجر هستم 
که پربار اســت.او تأکید کرد: هنرمندان ما مثل باقی مردم در 
فقر زندگی می کنند ولی اگر دغدغه مالی این عزیزان برطرف 
نشود و موردحمایت مسئولان قرار نگیرند احتمال آن هست 

که فعالیت آن ها به انحراف کشیده شود.
 تئاتر نیاز به حمایت دارد

کاظم نظری؛ مدیرکل هنرهای نمایشــی نیــز در ادامه این 
مراســم گفت: آقای کوروش زارعی و دبیرخانه جشــنواره و 
همچنین هنرمندان تلاش کردند تا این جشنواره پربار برگزار 
و در توسعه تئاتر تأثیرگذار باشد.او تأکید کرد: نیاز به حمایت 
از تئاتر یک ضرورت جدی است و اگر این حمایت انجام نشود 

اتفاقی رخ نخواهد داد.بعدازآن، پوســتر جشــنواره تئاتر فجر 
چهل و یکم با طراحی محمد اسفندیاری و حسن موسی زاده 
رونمایی شد.بعد از مراسم رونمایی پوسترهای چهل ویکمین 
دوره جشــنواره تئاتر فجر، نشســت رسانه ای جشــنواره با 
حضــور کوروش زارعی و مدیران بخش هــای مختلف برگزار 
شــد.در ابتدا کوروش زارعی دبیر جشــنواره گفت: روز شنبه 
همراه با افتتاحیه جشــنواره مراســم اختتامیــه رادیوتئاتر 
و نمایشنامه نویســی و پژوهش جشــنواره برگــزار و از علی 
سلیمانی و سعید تشکری تجلیل به عمل می آید.او ادامه داد: 
در این دوره از جشنواره اتحادیه تئاتر جهان اسلام را تشکیل 
داده ایم. امسال می خواســتیم سمینار را در خوزستان برگزار 
کنیم به همراه چند اجرا به زبان عربی، به دلیل شرایط مالی 
این امر میســر نشــد و در تهران برگزار می شود.زارعی اعلام 
کرد ۳7 اثر در بخش مســابقه بزرگ ایران، 2۳ اثر در بخش 
مسابقه بین الملل، ۳۱ اثر در بخش خیابانی و 2 اثر در بخش 

ویژه حضور دارند.
 دوره درخشش استان ها در جشنواره فجر 

دبیر چهل و یکمین جشــنواره بین المللــی تئاتر فجر تأکید 
کرد: امسال شاهد حضور جوان های مستعد هستیم و امسال 
ســال درخشش استان ها اســت و ۸0 درصد آثار جشنواره از 
اســتان ها در جشنواره حضور دارند.در ادامه، داریوش نصیری 
مدیر بخش خیابانی، حسن رونده مدیر بخش استان ها، ایوب 
آقاخانی مدیر بخش نمایشنامه نویسی، امین رهبر مدیر بخش 
رادیوتئاتــر، مرتضی منصوری مدیــر بخش بین الملل، صادق 
رشیدی مدیر بخش پژوهش، سید مصطفی موتورچی معاون 
دبیر جشــنواره، افشین ناظری دبیر اجرایی جشنواره، نصرالله 
قادری مشــاور عالی دبیــر، مهدی یوســفی کیا مدیر روابط 
عمومی جشنواره به ارائه توضیحاتی درباره بخش های مختلف 

جشنواره چهل و یکم پرداختند.
 کار برای تئاتر فجر در ایــن دوره مثل راه رفتن در 

میدان مین بود
در ایــن بخش نصرالله قادری مشــاور عالی دبیر جشــنواره 

تصریــح کرد: حضور و فعالیت در جشــنواره چهل و یکم راه 
رفتــن روی میدان مین بود. همه عزیزانی که در جشــنواره 
شرکت کردند سعی شان روشن نگاه داشتن چراغ تئاتر است. 
گروهی معتقد هســتند از جشنواره اســتقبال نشده اما آمار 

قابل دسترسی و رؤیت است.
 نباید مردم را از تئاتر محروم کنیم

در ادامــه، زارعی نیز تصریح کرد: خالصانه از تمام کســانی 
کــه علیرغم تخریــب، تهدید و ناســزاها آثارشــان را در 
جشــنواره های اســتانی و فجر ارائه دادند. این ها عاشقانه 
ایســتادند و چراغ تئاتر را روشــن نگه داشــتند. مردم ما 
تئاتــر را دوســت دارند و ما نباید مــردم را محروم از تئاتر 
کنیم. برخی دوســتان تئاتــر را تحریم کردنــد ولی تئاتر 
هیچ گاه متوقف نمی شــود، این دوستان هم خودشان را از 
مردم و هم مردم را از آثارشــان محروم می کنند. مگر باقی 
مشاغل تعطیل هســتند که تئاتر تعطیل شود. چرا افرادی 
که علاوه بر فعالیت در تئاتــر در ادارات دولتی و حکومتی 
فعالیت می کنند تئاتر را تحریم می کنند ولی ســر کار خود 
می رونــد؟ به تئاتر، خودمان و مردمی که علاقه مند به تئاتر 
ظلم نکنیم.در ادامه این نشســت  یوســفی کیا مدیر روابط 
عمومی جشــنواره درباره برنامه تبلیغات محیطی جشنواره 
چهل و یکم گفت: با ســازمان زیباســازی شهرداری تهران 
هماهنگ شده تا پوستر جشنواره در سطح شهر نصب شود. 
همچنین بنرهای جشــنواره نیز در ایستگاه های مترو نصب 
می شوند.زارعی دراین باره افزود: از 7 دی »رادیو جشنواره« 
در رادیو نمایش به پخش برنامه درباره جشنواره های استانی 
و منطقه ای تئاتر فجر پرداخته و تا انتهای جشنواره نیز این 
برنامه ادامه دارد. همچنین شــبکه های پنج، یک، دو، چهار 
و شــبکه خبر برنامه های تلویزیونی در ارتباط با جشــنواره 
تدارک می بینند. قرار اســت از تئاتر شــهر نیز با استان ها 
ارتباط زنده و پخش زنده تلویزیونی داشــته باشــیم. رادیو 
جوان، نمایش و فرهنگ هم برنامه در ایام جشــنواره و در 

مجموعه تئاتر شهر پوشش زنده را خواهند داشت.

 تئاتر می تواند حلقه اتصال بین ادیان و باورها باشد
دبیر چهل و یکمین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر درباره 
اتحادیه تئاتر جهان اســلام، یادآور شــد: مشکلاتی که بین 
جهان اسلام هست بیشتر از مشکلات میان جهان مسیحیت 
و غیره است. به همین دلیل همیشه دغدغه اتحاد و همدلی 
میان جهان اســلام توســط تئاتر را داشــته و دارم. با تئاتر 
می توانیم باهم دیالوگ برقرار کنیم و به تمدن اسلامی مدنظر 
و مورد تأکید مقام معظم رهبری برسیم. تئاتر می تواند حلقه 
اتصال میان نه تنها جهان اسلام بلکه با ادیان و باورهای دیگر 
باشد. تئاتر نیاز امروز و جهان بشریت است.او درباره بودجه 
این دوره از جشــنواره، متذکر شد: هنوز وضعیت بودجه مان 
معلوم نیســت و 22 میلیارد تومان بــرآورد بودجه مان بوده 
است. پنج شــبانه روز بچه های گروه های شهرهای مختلف و 
همچنین مهمان های خارجی در جشــنواره حضور خواهند 
داشــت و کلا هر شــب ۳ هزار و ۵00 نفر استقرار در هتل 
استقرار خواهند داشــت که ۱0 میلیارد هزینه اسکان آن ها 
است. به ما می گویند بروید جلو ما پشتتان هستیم ولی هنوز 

وضعیت بودجه مان معلوم نیست.
نصرالهر قادری نیز درباره بخش بین الملل جشــنواره چهل و 
یکم، تأکید کرد: ما در این جشــنواره چرخ را از ابتدا اختراع 
نکردیم و ســعی کردیم کاری ضعیف تــر از کارهای داخلی 
خودمان نداشته باشــیم. برخی از دولت های خارجی علیرغم 
موافقت گروه ها از حضور گروه ها در جشنواره ممانعت کردند.

 هنر تئاتر میان دولتمردان یک ضرورت نیست
کــوروش زارعی در بخش پایانی این نشســت تصریح کرد: 
تئاتــر هنوز در بین دولتمردان به عنوان یک ضرورت مطرح 
نیست و تا این ضرورت درک نشود وضعیت حمایت از تئاتر 
این گونه خواهد بود. در کشــور عراق برای جشنواره ای که 
ســومین دوره اش برگزار شــده هزینه های بالایی می شود 
اما ما در جشــنواره تئاتر فجر هنوز نمی دانیم چقدر بودجه 
داریــم.در بخــش بین الملل چهل و یکمین جشــنواره تئاتر 
فجر گروه هایی از کشــورهای تونس، عراق، روســیه، برزیل، 
اســپانیا، ارمنســتان، اردن حضور دارند و چند ورک شــاپ 
بین المللی نیز توسط مدرسانی از کشورهای الجزایر، روسیه، 
صربســتان و ایرلند جنوبی برگزار می شــود.چهل و یکمین 
جشــنواره بین المللی تئاتر فجر با دبیری کوروش زارعی از ۱ 
تا ۱۱ بهمن برگزار خواهد شــد. بخش رادیوتئاتر این دوره از 

جشنواره از 2۵ دی برگزار شده است.

رویداد

جیرانی، گبرلو، رشیدپور، بهروز افخمی و محمدحسین لطیفیان که همگی مجریان برنامه هفت بودند


